
3روزنامه اخبار صنعت   دوشنبه 20 دی 1400     شماره  1816 اقتصاد
معاون توسعه شرکت گهرزمين عنوان کرد:

احداث شهرک صنعتي 5 هزار 
هکتاري در بردسير

زمين  گهر  گفت:شرکت  کروشاوي 
يک  تعيين  نحوه  مورد  در  مدتهاست 
استراکچرتوسعه و راه اندازي شهرک صنعتي 
5هزار هکتاري فعاليت دارد.اسماعيل کروشاوي، 
معاونت توسعه شرکت سنگ آهن گهرزمين با 
اشاره به طرح هاي توسعي اي شرکت گفت: 
نحوه  مورد  در  مدتهاست  زمين  گهر  شرکت 
تعيين يک استراکچرتوسعه کار کرد. تا در کنار 
اين شعار، گهرزمين به يک شرکت معدني و 
صنعتي تبديل شود و علاوه بر تهيه مواد معدني 
و تبديل آن به گندله و کنسانتره يک قدم فراتر 
رفته و بتواند از سنگ تا آهن فرآوري داشته 
باشد.وي افزود: بر اساس اين اهداف  ساختار 
مناسبي تعريف شد . ما در يک منطقه وسيع 
تر از سيرجان که با ترافيک صنعتي و جمعيتي، 
چالشهاي اجتماعي  و مسائل سکونت، مسائل 
گراني، مسکن دست و پنجه نرم مي کند؛ وارد 
عمل شديم. بر اين اساس سه منطقه  سيرجان، 
بندرعباس و بردسير براي توسعه کانديدا شدند.
دلايل  از  يکي  شد  کرد:مشخص  اظهار  وي 
انتخاب اين مناطق، مسائل اشتغال مردم و لزوم 
توسعه يافتگي آنهاست بر اين اساس سندي در 
وزارت صنايع تنظيم  و کليه مسئولين قضايي، 
استاني و صنعتي آن را امضا کردند.کروشاوي 
شهر  يک  سند  اين  اساس  بر  کرد:  تصريح 
صنعتي جديد به وسعت 5 هزار هکتار در حال 
تاسيس  است که باعث رونق  شهر بردسير مي 
شود و با توجه به فاصله کم  آن با شهر کرمان 
موجب مي شود تا کرماني ها سهم خود را از اين 
خاطرنشان  آورند.کروشاوي  دست  به  اشتغال 
کرد: نتيجه اين تقسيم بندي آن شد که اگر 
موضوعات حمل و نقل در شهر  بندرعباس به 
عنوان يک مزيت محسوب مي شود.معاون توسعه 
شرکت گهرزمين عنوان کرد: اما موضوع انتخاب 
زمين در آنجا يک عيب است در ضمن زميني که 
براي توسعه ساختاري در نظر داشتيم نزديک به 
5 هزار هکتار وسعت دارد اين هدف در بندرعباس 
محقق نمي شد از طرفي تمام اين سند به نام گل 
گهر و گهرزمين است که بايد به صورت مشترک  
آن را به سرانجام برسانند و در صورت انتخاب شهر 
بندرعباس، اين دو شرکت بايد سرمايه خودشان 
را به آن جا منتقل مي کردند.وي در ادامه افزود: 
بر اين اساس انتخاب اول ما براي توسعه پروژه 
شهر بردسير قرار گرفت تا بتواند مسائل مربوط 
به اشتغال، مسائل اجتماعي رعايت محيط زيست، 
چالش ازدحام و ترافيک صنعت متقاضيان کار را 

جوابگو باشد.

 درآمد فولاد خراسان 
350 ميلياردتومان

اين فولادساز خراساني براي هفته منتهي 
به 17 دي ماه توانست درآمدزيي 349 ميليارد 
و 96 ميليوني را به ثبت رسيد.عملکرد نزولي 
فولادخراسان در درآمدزايي هاي خود در بورس 
کالا با آنکه در 26 آذرماه به بعد روند نزولي 
را تجربه کرد و براي خود در هفته هاي بعد، 
روند صعودي پله اي را ساخت تا بتواند در هفته 
منتهي به 17 دي ماه سقف درآمدزايي خود را 
جابه جا کند.اين فولادساز خراساني براي هفته 
منتهي به 17 دي ماه توانست درآمدزايي 349 
ميليارد و 96 ميليوني را به ثبت رسيد.فولاد 
يعني  را  خراسان سبدکالايي هميشگي خود 
به  را   »SP5 بلوم »سبد ميلگرد« و »شمش 
در  فولادساز  فرستاد.اين  بازار  معاملات  سوي 
بخش سبدميلگرد بيش از 10 هزار و 32 تن 
و  آورد  بازار  اي  نقره  رينگ  به  را  کالا  اين  از 
16 هزار و 610 تن از اين کالا ها را به صورت 
رساند؛  فروش  مچينگ«  »نقدي  و  »نقدي« 
اين شرکت با معامله اين کالا به درآمد 223 
ميليارد و 849 ميليون تومان را يادداشت کرد.

از سوي ديگر، شمش بلوم 5SP ديگر کالاي 
سبدمحصولات اين شرکت بود که حجم عرضه 
10 هزارتني را به همراه داشت و تمام معاملات 
را کاملا فروخت تا درآمدزايي 125 ميليارد و 
245 ميليون توماني به حساب شرکت بنشيند.

»مسِ  من« در دسترس کارکنان 
و بازنشستگان صنعت مس

»محراب احمديان« گفت: پورتال سازماني 
»مس من« با هدف کاهش فرايندهاي اداري، 
سرعت بخشي به امور کارکنان و بازنشستگان 
بانک اطلاعاتي شرکت ملي  و يکپارچه سازي 
ايران راه اندازي شده است.معاون  صنايع مس 
توسعه سرمايه انساني و سيستم هاي اطلاعاتي 
شرکت مس با تأکيد بر اهميت سيستم هاي 
و  سازماني  و  اداري  مناسبات  در  اطلاعاتي 
مديريت مؤثر کسب و کار گفت: اين سيستم ها 
پيکره  که  هستند  حياتي  شريان هاي  مانند 
امکان  و  به مهم متصل مي کنند  را  سازمان 
تهيه گزارشات تحليلي و داشبوردهاي مديريتي 
را در لحظه، براي مديران ارشد و مياني فراهم 
در  مس  شرکت  اينکه  بيان  با  مي کنند.وي 
راه اندازي  مهم،  اين  به  تحقق بخشي  راستاي 
پورتال مس را در دستور کار قرار داده است، 
تأثيرگذار  نقش  به  توجه  با  داشت:  اظهار 
پرسنل در تکميل فرايندهاي سازماني و نقش 
قابل توجه آنها به طور مستقيم و غيرمستقيم در 
فرايندهاي سازماني، اين معاونت بر آن شد تا از 
مجموعه خدمات و سرويس هايي که شرکت مس 
به پرسنل تحت پوشش ارائه مي دهد؛ اين پورتال 
را تهيه تا قابليت دسترسي آسان و لحظه به لحظه 
اين خدمات را فراهم کند.به گفته احمديان در 
»مسِ من« طيف وسيعي از اطلاعات سازماني و 
شغلي و احکام در آن قرار گرفته است و خدماتي 
همچون کمک هزينه ها، صدور دفترچه بيمه، امور 
پزشکي و ساير امور اداري پرسنل تنها از طريق 
ثبت نام در اين پرتال انجام مي شود.وي تأکيد کرد: 
با راه اندازي اين سيستم فقط ارائه کليه خدمات 
پرتال  اين  در  تأييد  و  ثبت  طريق  از  پرسنلي 

امکان پذير است.

ساماندهي اصناف بدون مجوز، 
در دستور کار 

وزير صنعت، معدن و تجارت با بيان اينکه 
در ساختار جديد وزارت صمت کسب و کارها 
مورد  همزمان  صورت  به  صنعت(  و  )صنف 
توجه قرار گرفته، گفت که ساماندهي اصناف 
است. گرفته  قرار  کار  دستور  در  مجوز  بدون 
سيدرضا فاطمي امين در نشست هم انديشي با 
اعضاي هيات رئيسه اتاق اصناف ايران و مراکز 
استانها که با حضور اکبري تالار پشتي، رئيس 
کميسيون صنايع و معادن مجلس برگزار شد، 
اظهار کرد: با استقرار ساختار سازماني جديد 
وزارتخانه هاي  در  واقعي  ادغام  صمت  وزارت 
صنايع و معادن و بازرگاني به وقوع پيوست و 
نحوه حکمراني تغيير و به روز شد.وزير صمت 
ديده،  اصناف   18 تبصره  در  اينکه  بيان  با 
معافيت هاي گمرکي براي اصناف لحاظ شده 
دارند  صنعتي  واحدهاي  که  مزايايي  تمام  و 
واحدهاي صنفي نيز دارا هستند، گفت: دفاتر 
و  صنف  همزمان  فعاليت ها  رشته  تخصصي 
رشته  مسائل  تمام  و  مي برند  جلو  را  صنعت 
دفاتر  درون  در  مربوطه  حوزه  در  فعاليتها 
تخصصي همان رشته فعاليت پيگيري مي شود.

وي همچنين با بيان اينکه در ستاد تنظيم بازار 
اتاق هاي اصناف، بازرگاني و تعاون حضور دارند 
فعاليت ها  تمام  در  بخش خصوصي  نظرات  و 
با اشاره به تفاهم نامه تامين  کسب مي شود، 
مالي زنجيره اي اظهار کرد: اصناف توزيعي و 
توليدي مي توانند از اين تفاهم نامه استفاده و 
مبتني بر فاکتورهاي الکترونيکي سامانه جامع 

تجارت تسهيلات دريافت کنند.

روي گرداني سازندگان از 
بازار مسکن 

صدور پروانه هاي ساختماني کل کشور در 
تابستان 1400 کاهش حدود 32 درصدي را 
نسبت به تابستان 99 تجربه کرد. اين اتفاق در 
حالي است که اوج ساخت و ساز سالانه مسکن 
در نيمه اول سال و به ويِژه فصل تابستان رخ 
از  آخرين گزارش خود  آمار در  مي دهد.مرکز 
کاهش قابل ملاحظه ساخت و ساز در تابستان 
اين گزارش  امسال خبر داده است. بر اساس 
کل  در  شده  صادر  ساختماني   پروانه  شمار 
 31.9 کاهش  امسال  تابستان  کشور،  مناطق 
درصدي را نسبت به تابستان 99 تجربه کرده 
است. در تابستان سال 1400، تعداد 93 هزار 
و 578 واحد مسکوني در پروانه هاي صادرشده 
براي احداث ساختمان از سوي شهرداري هاي 
کشور پيش  بيني شده است که نسبت به فصل 
مشابه  فصل  به  نسبت  و  درصد  گذشته 9.5 
داشته  کاهش  درصد   31.9 گذشته  سال 
هر  در  مسکوني  واحد  تعداد  متوسط  است. 
پروانه احداث ساختمان 3.2 واحد بوده است.
همچنين مجموع مساحت زمين در پروانه هاي 
 17 حدود  ساختمان  احداث  براي  صادرشده 
از  که  است  بوده  مترمربع  هزار  و 472  هزار 
به فصل گذشته 52.8درصد  نظر نسبت  اين 
و نسبت به فصل مشابه سال قبل 8.5 درصد 
افزايش داشته است. متوسط مساحت زمين در 
مترمربع  احداث ساختمان 589  پروانه¬هاي 
در  آمار  مرکز  گزارش  اساس  است.بر  بوده 
 493 و  هزار   12 امسال  تابستان  هم،  تهران 
براي  پروانه هاي صادرشده  در  واحد مسکوني 
تهران،  شهرداري  سوي  از  ساختمان  احداث 
پيش  بيني شده که نسبت به فصل گذشته 13 
درصد افزايش داشته است اما اين تعداد نسبت 
به فصل مشابه سال گذشته 9.6 درصد کاهش 
را نشان مي دهد. متوسط تعداد واحد مسکوني 
براي هر يک از اين پروانه هاي احداث ساختمان 
7.8 واحد بوده است.همچنين مجموع مساحت 
زيربنا در پروانه هاي احداث ساختمان صادرشده 
از سوي شهرداري تهران در تابستان 1400 بالغ 
بر 2 هزار و 486 هزار مترمربع بوده است که 
نسبت به فصل گذشته 19.3 درصد و نسبت به 
فصل مشابه سال گذشته 2.5 درصد افزايش 
اين  زيربناي  مساحت  متوسط  است.  داشته 
دسته از پروانه ها در دوره ي مورد بررسي 1553 

مترمربع بوده است.
پروانه هاي  در  زمين  مساحت  مجموع 
سوي  از  ساختمان  احداث  براي  صادرشده 
شهرداري تهران در حدود 612 هزار مترمربع 
گذشته34.4  فصل  به  نسبت  که  است  بوده 
درصد و نسبت به فصل مشابه سال گذشته 5.7 
افزايش داشته است. متوسط مساحت  درصد 
زمين در پروانه¬هاي احداث ساختمان 382 

مترمربع بوده است.

 قيمت هر پاکت سيمان 
کمتر از 25 هزار تومان

صنعت  کارفرمايان  صنفي  انجمن  دبير 
در  ثبات موجود  و  تعادل  به  اشاره  با  سيمان 
تنظيم بازار و قيمت سيمان گفت: هم اکنون 
قيمت هر پاکت سيمان در بورس کالا به زير 
25 هزار تومان رسيده است.عبدالرضا شيخان 
از  تابستاني ناشي  التهابات  از  اظهار کرد: بعد 
قطع برق و کاهش توليد و عرضه سيمان و در 
نهايت افزايش قيمت ها در اين بازار، برنامه هاي 
وزارت صمت در جهت رفع موانع توليد و حل 
مشکلات اين بخش منجر به کاهش قيمت ها و 
تعادل در بازار سيمان شد.وي با اشاره به تعادل 
نشان  خاطر  بازار،  در  قيمت ها  فعلي  ثبات  و 
کرد: در شرايط فعلي با توجه به تامين سوخت 
کارخانجات سيماني و افزايش توليد و عرضه 
نسبت به تقاضا، مشکل خاصي در تنظيم بازار 
انجمن صنفي  ندارد.دبير  وجود  اين محصول 
کارفرمايان صنعت سيمان تصريح کرد: تعادل و 
ثبات قيمت ها در بازار سيمان در صورت تامين 
سوخت و برق پايدار ادامه خواهد داشت.شيخان 
با تشريح ميزان عرضه و تقاضاي فعلي در بورس 
کالا اظهار کرد: قيمت يک تن سيمان پاکتي در 
بورس کالا 480 هزار تومان است که قيمت هر 
پاکت سيمان را در محدوده زير 25 هزار تومان 

قرارداده است.

اخبار اخبار

رئيس سازمان برنامه و بودجه در دفاع از کليات لايحه بودجه 1401 
در صحن علني مجلس، خلق پول و استقراض از بانک مرکزي را خط 
قرمز دولت اعلام کرد و ادامه سياست ارز 4200 توماني را عامل خلق 

پول دانست.
دکتر سيد مسعود ميرکاظمي معاون رئيس جمهور و رئيس سازمان 
برنامه و بودجه در نشست علني ديروز )يکشنبه، 19 دي ماه( مجلس 
شوراي اسلامي درباره کليات لايحه بودجه سال 1401 کل کشور، گفت: 
چندين سال است علي رغم اينکه قيمت برخي ارقام مانند سوخت و ارز 
ترجيحي را ثابت نگه داشتيم اما تورم 50 درصدي را به مردم تحميل 
کرده ايم، اگرچه اين عوامل تاثير دارد اما ريشه هاي اصلي تورم در جاي 
ديگر است. نخستين ريشه در منابع و مصارفي است که دولت آن را 
درست نبيند، در واقع مصارف را بدون وجود داشتن منابعي بالا ببرد 
و مجبور به استقراض شود که ما اين را در بودجه 1401 خط قرمز 
خود دانسته ايم يعني خلق پول و استقراض از بانک مرکزي خط قرمز 

ما شده است.
وي ادامه داد: امسال به لطف خدا و عليرغم تحميل همه هزينه ها از 
دولت قبلي به دولت سيزدهم اجازه نداريم از بابت دولت خلق پول شود 
و اين افتخاري براي دولت سيزدهم است. نکته دوم دارايي هاي خارجي 
بانک مرکزي است، ريشه اين در کجاست؟ ريشه در اين است که ما 
يک مقدار ارز محدود داريم مثلًا 15 ميليارد دلار که بايد با آن هم ارز 
ترجيحي بدهيم و هم بايد بانک مرکزي آن را در نيمايي بفروشد و به 
حساب خزانه واريز کند که ما بتوانيم حقوق دهيم اما اين دو را نمي تواند 
انجام دهد به همين دليل ارز ترجيحي را مي دهد يا به حساب خزانه واريز 
مي کند و در نهايت در بازار 23 هزار تومان يا 24 هزار تومان خريداري 
مي کند و 4200 به وزارت جهاد کشاورزي مي دهد و اين سبب مي شود 

پايه پولي بالا برود و تورم خلق شود.
رئيس سازمان برنامه و بودجه اظهار کرد: در سال 1401 کل درآمد 
نفتي ما يک ميليون و 200 هزار بشکه است البته برخي از دوستان 
مي گويند امکان ندارد ما به اين فروش برسيم ضمن آنکه 26 ميليارد دلار 
کل درآمد نفتي ما مي شود، با کم کردن سهم صندوق و سهم شرکت 
ملي نفت و 3 درصد مناطق محروم حدود 62. 5 درصد مي ماند يعني 
16 ميليارد دلار، بايد با اين پول 380 هزار ميليارد تومان در خزانه بابت 
هزينه هاي جاري و عمراني واريز کرد و هم اينکه بايد ارز ترجيحي را نيز 

پرداخت کرد، آيا چنين چيزي امکان دارد؟
دکتر ميرکاظمي بيان کرد: اگر ارز ترجيحي را پرداخت کنيم بازار 
به همين روند ادامه پيدا خواهد کرد و اگر به خزانه واريز شود ديگر 
نمي توان ارز ترجيحي را پرداخت کند اما در چند سال گذشته به دليل 
اينکه ارز نداشته بانک مرکزي به قيمت 24 تا 23 هزار تومان خريده و 
4200 پرداخت کرده يعني پايه پولي و هزينه ها را بالا برده است اما 

نمي توان اين شرايط را ادامه داد لذا بايد به يک تعادلي رسيد.
وي اضافه کرد: چگونه مي توانيم هزينه 30 ميليارد دلاري براي 
کشور بتراشيم در حالي که 16 ميليارد دلار داريم لذا بايد عاقلانه تصميم 
گرفت و اين سؤال را مجدداً مطرح مي کنم در 2 سال گذشته قيمت 
سوخت و ارز ترجيحي تغيير نکرده اما چرا تورم 50 درصد است؟ براي 
اينکه ارز را اينجا داده و جايي که بايد کنترل مي کرديم پايه پولي را بالا 

برده، خلق نقدينگي کرده و استقراض کرده ايم.
رئيس سازمان برنامه و بودجه با بيان اينکه نبايد بار را به دوش 
محرومين انداخت، تاکيد کرد: ما مي خواهيم باري که به دوش محرومين 
افتاده را برداريم ضمن آنکه درآمد نفتي ما 26 ميليارد دلار است که 
صرفاً 62. 5 درصد آن را مي توانيم تبديل و استفاده کنيم. )با فرض اينکه 
20 درصد به صندوق توسعه ملي دهيم( و اينکه تمام درآمد مالياتي ما 
حدود 450 هزار ميليارد تومان است اما فقط 650 هزار ميليارد تومان 

حقوق پرداخت مي کنيم.
تا  بودجه گفت که صندوق ها مي گويند  برنامه و  رئيس سازمان 
حدود 7 درصد مي توانند حقوق پرداخت کنند و دولت مجبور شده اين 
پرداخت ها را تأمين کند. پايه هاي مالياتي که پيشتر دريافت نمي شد، در 
بودجه سال آينده قرار داده شده و همچنين 2 ميليون نفر مؤدي مالياتي 

جديد شناسايي شده است.
وي با بيان اينکه 200 همت )هزار ميليارد تومان( براي صندوق هاي 
لشگري و کشوري و 200 همت براي بازپرداخت اوراق و بدهي ها در سال 
آتي بايد تأمين شود، افزود: بايد 400 همت براي صندوق ها و بازپرداخت 

اوراق در نظر گرفت.
رئيس سازمان برنامه و بودجه دولت سيزدهم ادامه داد: دولت بايد 
منابع مصوباتي مانند همسان سازي که پيش از اين تصويب شده است را 
تأمين کند، در حال حاضر صندوق ها 6 الي 7 درصد را پرداخت و مطرح 
بنابراين دولت آن را پرداخت  مي کنند که نمي توانند پرداخت کنند، 

مي کند.
ميرکاظمي با بيان اينکه تمام ماليات پيش بيني شده حدود 450 
همت است، گفت: برخي مطرح مي کنند که علت رشد اين ميزان ماليات 
چيست؟ بايد به اين نکته توجه کنيم که 270 همت براي ماليات در 
سال جاري مصوب شد که عملکرد امسال بين 310 تا 320 همت خواهد 
بود، در واقع بر اساس اين عملکرد منابع مالياتي را افزايش داديم و نه 

بر اساس مصوبه.
وي با بيان اينکه متوسط رشد ماليات 40 تا 44 درصد است، اظهار 
کرد: بخش قابل توجهي از ماليات، ارزش افزوده است و با توجه به تورم 
50 درصدي، بايد اين سؤال مطرح شود که آيا ارزش افزوده به همين 

ميزان رشد نمي يابد و آيا نبايد از آن ماليات گرفته شود؟
رئيس سازمان برنامه و بودجه دولت سيزدهم تصريح کرد: پيش از 
اين بسياري از پايه هاي مالياتي اخذ نمي شد که در بودجه سال آينده 
مقرر است از اين پايه ها ماليات اخذ شود. فرار مالياتي به صورت جدي 

در حال پيگيري است.
2 ميليون نفر مؤدي جديد شناسايي شد

ميرکاظمي با اشاره به صحبت هاي وزير امور اقتصادي و دارايي در 
کميسيون تلفيق لايحه بودجه 1401 يادآور شد: بر اساس صحبت هاي 
ايشان، 2 ميليون نفر مؤدي جديد از تراکنش هاي بانکي شناسايي شده، 
افرادي که کار اقتصادي مي کنند، اما هيچ گونه پرونده مالياتي ندارند، اين 

در حالي است که ماليات از حقوق کارمندان دريافت مي شود.
ماليات توليد در سال آينده 5 درصد کاهش خواهد يافت

وي با بيان اينکه ماليات توليد 5 درصد در سال آينده کاهش يافته، 
اضافه کرد: 5 درصد ماليات اصناف واحدهايي که از کرونا آسيب ديده اند 
کاهش يافته، اما ماليات افرادي که فرار مالياتي دارند، بايد افزايش يابد. 
رشد هزينه هاي ما منفي 15 درصد بوده است و حقوق در سال آينده 10 

درصد رشد مي يابد، از کجا بايد تأمين کرد؟
رئيس سازمان برنامه و بودجه دولت سيزدهم توضيح داد: منابع 
مالياتي در سال آينده حدود 440 همت پيش بيني شده است، همچنين 

نفت 381 همت پيش بيني شده است.
ميرکاظمي با بيان اينکه بايد کشور را اداره کرد، ادامه داد: ما تلاش 
کرديم با برگزاري جلسات بسيار طي 3 ماه نواقص گذشته مانند تحميل 
تورم به مردم، خلق پول و بي توجهي به توسعه متوازن بر اساس آمايش 

سرزميني را رفع کنيم.
لايحه  در  اقتصاد  درصدي   8 رشد  پيش بيني  به  اشاره  با  وي 
بودجه بيان کرد: اين عدد بر اساس قانون برنامه پيش بيني شده و شما 
نمايندگان نيز بايد از ما تحقق اين رشد را بخواهيد، چراکه قانون برنامه 

ما را ملزم به رشد 8 درصدي کرده است.

تخصيص ارز ترجيحي تورم زا است
رئيس سازمان برنامه و بودجه دولت سيزدهم گفت: بر اساس قانون 
بودجه ما اجازه تخصيص ارز ترجيحي در نيمه دوم سال را نداشتيم که 
اين موضوع را خود شما تصويب کرديد که تصميم درستي نيز بود، زيرا 
تخصيص اين ارز موجب خلق پول مي شد و بخش قابل ملاحظه اي از 
تورم 50 درصدي مربوط به اين موضوع است. ما بايد در سال آينده اين 

بحث را مديريت کنيم، زيرا با اين روند نمي توانيم ادامه دهيم.
پايه پولي کشور خط قرمز است

براي  همت  آتي حدود 172  سال  در  اينکه  بيان  با  ميرکاظمي 
حمايت يارانه اي پيش بيني شده، ادامه داد: اين عدد علاوه بر 75 همت 
يارانه بنزين و يارانه معيشتي است که در سال هاي گذشته پرداخت 
مي شد، اگر مجلس معتقد است 175 همت براي حمايت يارانه اي مبلغ 

کمي است، مي توان آن را افزايش داد.
وي تصريح کرد: ميزان حمايت يارانه اي را مي توان در کميسيون 
تلفيق افزايش يا کاهش داد، مگر ما در دو نقطه مقابل هستيم؟ امروز 
براي  زمان  بهترين  و  دارند  يکديگر  با  خوبي  رابطه  دولت  و  مجلس 

اصلاحات است.
رئيس سازمان برنامه و بودجه دولت سيزدهم، تورم و فشارهاي 
هزينه اي را ناشي از بي انضباطي منابع و مصارف دولت و اضافه برداشت 
بانک ها و... دانست و اضافه کرد: براي نخستين بار است که شوراي پول 

و اعتبار بايد سهم بانک ها را تعيين کند. خط قرمز ما پايه پولي است.
ميرکاظمي با بيان اينکه براي رشد اقتصادي برنامه داريم، گفت: 
ريشه هاي تورم را شناسايي و زيربخش هاي رشد در کشاورزي، صنعت 
و خدمات را احصاء کرديم و تا سطح استان و شهرستان ها گام خواهيم 

برداشت.
وي با بيان اينکه در رابطه با نرخ رشد اقتصادي مسئول هستيم، 
افزود: از اول سال تاکنون نرخ رشد 8 درصدي را مديريت کرديم؛ کرونا 
و گردشگري که  مانند هتلداري  برخي کسب وکارها  و  مديريت شده 

تعطيل شده اند در سال آينده به سوددهي خواهند رسيد.
هزار  صد  حدود  اينکه  بيان  با  بودجه  و  برنامه  سازمان  رئيس 
ميليارد تومان براي کمک به صندوق توسعه ملي در لايحه بودجه 
که  پروژه هايي  به  بانک ها  داد:  ادامه  است،  شده  پيش بيني   1400
مي کنند،  پرداخت  تسهيلات  هستند،  سرزميني  آمايش  با  مرتبط 
مسائل  مي تواند  استان ها  برنامه ريزي  شوراي  از  بهتر  کسي  چه 
شهرستان ها و استان ها را حل کند؛ من بايد مقاومت کنم که تمرکز 
در سازمان برنامه و بودجه از بين نرود اما اين رويه اشتباه است و 
امروز مديران در استان ها بايد تصميم بگيرند و مسائل مردم را حل 

کنند و نبايد منتظر تصميم هيأت دولت باشند.
ميرکاظمي يادآور شد: برخي نمايندگان گفتند که نظارت مجلس 
در اين رابطه کاهش مي يابد در حالي که نظارت واقعي اتفاق مي افتد؛ در 
رابطه با رشد اقتصادي آيا در سنوات گذشته، رشد اقتصادي اتفاق افتاد و 
تورم تک رقمي شد، تمرکز ما بر روي شاخص هاي کلان است و به دنبال 
افزايش فشارها به مردم نيستيم و تأکيد ما بر نظارت واقعي مجلس در 

زندگي مردم است.
وي خطاب به نمايندگان با بيان اينکه نياز است در مورد لايحه 
بودجه 1401 به دولت اعتماد کنيم، تصريح کرد: دولت به فکر محرومان 
است و نقطه نظرات شما را براي حمايت از مردم با جان و دل پذيرا 
هستيم و بايد ريشه مشکلات را شناسايي کرد و به نفع مردم و محرومان 

در بودجه گام برداشت.
رئيس سازمان برنامه و بودجه با بيان اينکه مجلس و دولت بايد با 
همکاري هم تصميم درستي در مورد لايحه بودجه بگيرند، گفت: بايد 
صداي واحدي از مجلس و دولت شنيده شود، دشمن بيروني منتظر 
است و ما بر اساس الزامات اين بودجه را براي کاهش مشکلات گذشته 
تدوين کرديم و مردم نبايد احساس کنند مجلس و دولت در مقابل هم 
هستند و مي طلبد با همکاري هم اصلاحات را در لايحه بودجه انجام داد 
و اميدواريم با تأخير در تصويب بودجه مواجه نشويم و از اول فروردين با 

اقتدار و عالمانه براي رفع مشکلات مردم گام برداريم.

وزير راه وشهرسازي و معاون رييس کابينه وزراي ترکمنستان به 
رشد 84 درصدي حجم مبادلات تجاري ايران و ترکمنستان در 2021 و 

گسترش بيش از پيش روابط اشاره کردند.
راه  وزير  قاسمي  شهرسازيم  و  راه  رستوزارت  مشترک  نشست 
وزراي  کابينه  رييس  معاون  محمدف،  بردي  سردار  با  شهرسازي  و 
ترکمنستان با اشاره به رشد 84 درصدي حجم مبادلات تجاري ايران و 
ترکمنستان در 2021 و مذاکره در خصوص مديريت هوشمند از طريق 

پهبادها در حوزه حمل و نقل و کشاورزي برگزار شد.
رستم قاسمي وزير راه و شهرسازي در نشست مشترک با سردار 
بردي محمدف، معاون رييس کابينه وزراي ترکمنستان در تهران، با 
ابراز اميدواري از اينکه خروجي اين نشست دستيابي به اهداف مد نظر 
دو کشور باشد، گفت: توافقهاي ايران و ترکمنستان مي تواند در راستاي 
تامين منافع دو کشور باشد؛ بنابراين اميدواريم اين جلسات در ايران و 

ترکمنستان براي تداوم بخشي به توافقات تداوم يابد.
را  ترکمنستان  و  ايران  روابط  در  مهم  موضوعات  از  يکي  وي 
حمل ونقل و ترانزيت بيان کرد و افزود: در نشست کميسيون مشترک، 
در حوزه حمل ونقل و ترانزيت بين دو کشور به توافقاتي رسيديم که 
دستاوردهاي خوبي داشت؛ در اين راستا در حوزه حمل ونقل ريلي درباره 

مبادله روزانه 400 واگن از مرز سرخس به توافق رسيديم.
قاسمي با بيان اينکه اين توافق پيشرفت خوبي داشته است، تصريح 

کرد: مي توانيم اين ميزان مبادله را نيز افزايش دهيم.
گزارش هايي  دريافت  از  حال  اين  با  ايران  راه وشهرسازي  وزير 
ترکمنستان  و  ايران  پايانه هاي  در  مشکلات  برخي  وجود  بر  مبني 
و  ايران  راه آهن  کارشناسان  از  مشترکي  تيم  داد:  پيشنهاد  و  خبر 
ترکمنستان براي بررسي موانع موجود براي تحقق مبادله روزانه 400 
تا 500 واگن، تهيه گزارشي جامع و در نهايت رفع آنها در چند روز 

آينده به پايانه ها اعزام شوند.
وي با بيان اينکه در صورت موافقت ترکمنستان، روساي سازمان 
راه آهن دو کشور در مورد پايانه سرخس واينچه برون  مذاکراتي داشته 
باشند، ادامه داد: مطمئن هستيم مي توانيم ميزان مبادلات را توسعه 

دهيم.
قاسمي درباره بحث ترانزيت ترکمنستان به هند و کشورهاي جنوب 
نيز تصريح کرد: فکر مي کنم براي دو کشور تاثيرات اقتصادي بسيار خوبي 
داشته باشد ضمن اينکه مسائل سياسي و ساير موضوعات با کشورهاي 

همسايه نيز قابل حل خواهد بود.
وي براي نمونه به صادارت روسيه به هند اشاره کرد و گفت: روسيه 
سالي 20 تا 25 ميليون تن زغال سنگ از مسير درياي سياه، درياي سرخ 
و کانال سوئز به هند صادر مي کند که اين فرايند بيش از سه ماه زمان 

مي برد ضمن اينکه پرهزينه است.
قاسمي در تکميل توضيح خود اضافه کرد: اما اگر روسيه از طريق 

راه آهن به ايران و منطقه چابهار متصل شود و از راه ريل ترانزيت به هند 
داشته باشد، نه تنها از نظر قيمت براي روسيه و هند بسيار اقتصادي و 

به صرفه خواهد بود بلکه زمان ترانزيت نيز به 20 روز کاهش مي يابد.
اتصال و ترانزيت ريلي سالانه ميلياردها دلار آورده براي ايران و 

ترکمنستان خواهد داشت
به گفته وزير راه وشهرسازي، اين اتصال و ترانزيت ريلي مي تواند در 
سال ميلياردها دلار براي ايران و ترکمنستان درآمد و منافع بسياري 

جدي به همراه داشته باشد.
قاسمي در توضيح دليل تمرکز خود بر مسئله ترانزيت، گفت: امروز 
جابه جايي بار از کشورهاي شمالي مانند روسيه به کشورهاي جنوبي 

مانند هند حجم بسيار گسترده اي دارد.
وي با بيان اينکه ايران و ترکمنستان مي توانند همکاري بسيار فراتر 
از وضع موجود در حوزه حمل ونقل و ترانزيت داشته باشند، افزود: تقويت 
سيستم حمل ونقل ريلي در ايران و ترکمنستان به عنوان حمل ونقلي 

ايمن و ارزان، مي تواند منابع بسيار زيادي براي دو کشور داشته باشد.
وزير راه وشهرسازي با اشاره به وجود مشکلاتي در سيستم ريلي 
هم  کمک  با  مي توانيم  کرد:  تصريح  ترکمنستان،  همچنين  و  ايران 
مشکلات موجود در سيستم ريلي دو کشور را برطرف کنيم؛ بنابراين 
کاري استراتژيک به شمار مي رود که دو کشور مي توانند تفاهم نامه هايي 

مخصوص ترانزيت کشورهاي شمال به جنوب داشته باشند.
قاسمي همچنين بخش حمل ونقل هوايي را بسيار مهم براي دو 
کشور دانست و تاکيد کرد: بخش حمل ونقل هوايي مي تواند جزو توافقات 
ايران و ترکمنستان قرار بگيرد و آمادگي امضاي توافقنامه اي براي تشکيل 

کارگروهي مشترک داريم.
وي همچنين دو کشور را در حوزه حمل ونقل جاده اي داراي امکان 

خوبي دانست که مي توان اين همکاري را توسعه داد.
قاسمي درباره هوشمند کردن بخش حمل ونقل نيز تصريح کرد: 
ايران آمادگي تشکيل کارگروه مشترک با ترکمنستان در زمينه حمل ونقل 
هوشمند دارد تا دانش و توانمندي خود را در اختيار ترکمنستان قرار داد.
وزير راه وشهرسازي اضافه کرد: يکي از پيشرفت هاي ايران دستيابي 
به دانش پهباد است؛ مي توانيم ادعا کنيم که در ايران رتبه بالايي در 
اين زمينه داريم و در حوزه مديريت هوشمند جاده ها مي توان از آ» 

کمک گرفت.
وي به کاربردهاي مختلف و متعدد ديگر پهبادها بخصوص در بخش 
کشاورزي اشاره کرد و گفت: آماده ايم اين دانش فني را با هدف همکاري 

مشترک با ترکمنستان ارائه دهيم.
فعاليت کميسيون مشترک اقتصادي از مکانيزم هاي خوب همکاري 

ايران و ترکمنستان است
همچنين در اين نشست، سردار بردي محمدف، معاون رييس کابينه 
وزراي ترکمنستان با اشاره به روابط خوب و حسنه ايران و ترکمنستان در 

زمينه هاي مختلف، گفت: اين روابط بر اساس اسناد مختلفي که در سطح 
حکومتي، دولتي و بين وزارتخانه هاي دو کشور امضا شده است، محکم تر 

شده که امور بر اساس پايه هاي حقوقي اين اسناد دنبال مي شوند.
وي يکي از دلايل اصلي توسعه روابط ايران و ترکمنستان و شکوفا 
شدن هر ساله آن را داشتن ارتباط خوب ميان مسئولان دو کشور و 
اراده قوي و قاطع براي توسعه روابط دانست و تصريح کرد: در حوزه 
همکاري هاي بازرگاني و اقتصادي ايران و ترکمنستان، باوجود مشکلات 
در سال 2021 در مقايسه با سال 2020 شاهد 84 درصد رشد در حجم 

مبادلات تجاري بوديم.
همکاري  در  خوب  مکانيزم هاي  از  يکي  محمدف  بردي  سردار 
ترکمنستان و ايران را فعاليت کميسيون مشترک اقتصادي بيان کرد 
و افزود: در چارچوب اين کميسيون همکاري ها در حوزه هاي مختلف 

در حال اجراست.
بخش  اينکه  بيان  با  ترکمنستان  وزراي  کابينه  رييس  معاون 
ايران و ترکمنستان  از حوزه هاي مهم در روابط بين  حمل ونقل يکي 
به شمار مي رود، تصريح کرد: وزير راه وشهرسازي ايران پيشنهادات خوبي 
براي توسعه حمل ونقل و رفع مشکلات در مرز سرخس داد و ما نيز با 

پيشنهاد تشکيل کارگروه موافق هستيم و از آن استقبال مي کنيم.
وي پيشنهاد وزير راه وشهرسازي ايران براي ترانزيت کالا را نيز 
بخش  توسعه  براي  نيز  ترکمنستان  در  گفت:  و  کرد  ارزيابي  خوب 
گذشته  سال  در  است؛  انجام  حال  در  زيادي  کارهاي  حمل ونقل 
به  و  احداث شد  بين المللي  فرودگاه  ترکمنستان،  در منطقه کرکي 

بهره برداري رسيد.
سردار بردي محمدف همچنين يادآور شد: سال گذشته ميلادي 
نيز 230 کيلومتر از اتوبان عشق آباد و ترکمن آباد نيز به بهره برداري 

رسيد.
وي تاکيد کرد:به صورت کلي براي ساخت فرودگاه ها، جاده ها و 
خطوط ريلي و دريايي در ترکمنستان فعاليت هاي فراواني انجام مي شود؛ 
چرا که براي ترانزيت کالاها اين فعاليت هّا بسيار مهم است و پيشنهاد 
وزير راه وشهرسازي ايران در اين زمينه هم بسيار مهم است و مي توانيم 

روي آن کار کرده و بررسي هاي لازم را انجام دهيم.
سردار بردي محمدف درباره توسعه بخش ديجيتالي نيز از پيشنهاد 
وزير راه وشهرسازي ايران براي مبادله تجربيات استقبال کرد و گفت: در 
ترکمنستان نيز برنامه هاي ملي براي توسعه ديجيتالي کشور اتخاذ شده 
است و به تصويب رسيده است که بر اساس آن کارها را دنبال مي کنيم؛ 
تشکيل کارگروهي مشترک با ايران در اين راستا بسيار مثمرثمر خواهد 

بود.
وي از همکاري با ايران در حوزه پهبادها استقبال کرد و گفت: 
ترکمنستان به ويژه در بخش کشاورزي به تجهيزات و هواپيماهاي بدون 

سرنشين نياز دارد.

افزايش درآمدهاي مالياتي با شناسايي 2 ميليون مؤدي جديد

رشد 84درصدي حجم مبادلات تجاري ايران و ترکمنستان در2021

وزير کار: 

مبنا و 
معيار 
مزد 
عادلانه، 
قانون 
است

حداقل  تعيين  گفت:  اجتماعي  رفاه  و  تعاون،کار  وزير 
دستمزد سال 1401، بسيار مهم و ضروري و معيار و مبناي 

مزد عادلانه، قانون است.
کار و رفاه اجتماعي، دکتر »حجت الله عبدالملکي« در 
سيصد و يکمين نشست شوراي عالي کار که با حضور »سيد 
رضا فاطمي امين «، وزير صمت، »مهدي اسلام پناه« رئيس 
معاون  چکشيان«  محمد   «، ايران  استاندارد  ملي  سازمان 
فرهنگي و اجتماعي و شرکاي اجتماعي »نمايندگان کارگران و 
کارفرمايان « برگزار شد، با اشاره به محوري بودن عدالت گفت: 
بر اساس تاکيد رييس جمهور، همه امور در دولت سيزدهم با 
پيوست عدالت تهيه و انجام مي شود.رييس شوراي عالي کار 

تاکيد کرد: رفاه مردم، اولويت جدي اين وزارتخانه است.
وزير تعاون، کار و رفاه اجتماعي  با اشاره به تاکيد دولت 

سيزدهم بر حمايت از اقشار کم درآمد و قشر کارگر، گفت: 
روش ها و نتايج گزارش موسسه عالي پژوهش تامين اجتماعي 
با جزئيات در اختيار نمايندگان کارگري و کارفرمايي قرار گيرد. 
تعاون  وزارت  کار  روابط  معاون  نشست،  اين  ادامه  در 
کار و رفاه اجتماعي و دبير شوراي عالي کار،ضمن تشريح 
گزارش کميته تخصصي مزد گفت: در دوره جديد، وزارت 
نمايندگان  حضور  با  دستمزد  کميته  نشست  چهار  مردم، 
دولت، شرکاي اجتماعي، انديشمندان و صاحب نظران براي 

رسيدن به توافقات جدي برگزار شده است.
جمله  از  کرد:  نشان  خاطر  فرد«  رعيتي  »علي حسين 
محورهاي مورد بحث در اين نشست ها تاکيد بر رعايت ماده 
41 قانون کار ، استخراج آمار و اطلاعات مورد نياز از مراکز 
آماري، ارائه گزارشي از روند اجراي طرح پژوهشي با موضوع مزد 

منطقه اي توسط نماينده موسسه عالي پژوهش تامين اجتماعي، 
بررسي وضعيت فقر و نابرابري در بازه زماني 1380 تا 1398 
به حداقل  ابعاد مختلف پژوهش مربوط  و  ارائه چهارچوب  و 

دستمزد منطقه اي بوده است .
نحوه  سيزدهم،  دولت  در  کرد:  تاکيد  کار  روابط  معاون 

محاسبه حداقل دستمزد تعيين و تکليف مي شود.
»محمد چکشيان«، معاون فرهنگي و اجتماعي نيز با اشاره 
به بازبيني آيين نامه تبصره 2 ماده 149 قانون کار که از ديگر 
دستورات اين نشست بود گفت: موارد 15 گانه اين آيين نامه به 
درخواست نمايندگان تشکل ها طي دو جلسه با حضور معاونين 
روابط کار و تعاون و شرکاي اجتماعي   بازبيني و در نهايت 
با اخذ راي اعضا تاييد شد که اين آيين نامه براي بررسي  و 

تصويب نهايي به هيات دولت ارسال مي شود.


